
SVOBODNA SLOVENIJA
ESLOVENIA LIBRE BUENOS AIRES  • 26 de noviembre - 26. novembra 2009LETO (AÑO) LXVII (62)  •  ©TEV. (Nº) 47
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BO MEJAK’’

DR. ANTON STRES

Slovensko-hrvaπki spor okoli doloËitve meje v Piranskem zalivu
postavlja katoliπko Cerkev, ki je pomembna druæbena sila v obeh
dræavah, na preizkuπnjo. KatoliËani smo hkrati Ëlani iste Cerkve in
lojalni dræavljani obeh dræav. Zastavlja se vpraπanje, kaj so v tem
primeru naπe posebne naloge, v Ëem je lahko naπ poseben prispevek.

Dræavnikom obeh dræav je treba prepustiti vse njihove pristojnosti
in odgovornosti. Papeæ Benedikt XVI. je v okroænici Bog je ljubezen
zapisal, da je ,,praviËna ureditev druæbe in dræave osrednja naloga
politike. /…/ PraviËnost je cilj in zato tudi notranje merilo sleherne
politike. /…/ Cerkev ne more in ne sme prevzeti politiËnega boja, da
bi uresniËila kar najbolj praviËno druæbo. Ne more in ne sme se
postaviti na mesto dræave.” To pa seveda ne pomeni, da o tem, kaj je
praviËno in kaj ni, Cerkev ne bi smela razpravljati. Ravno nasprotno.
,,Toda v boju za praviËnost tudi ne more in ne sme stati ob strani,”
poudarja papeæ. To torej pomeni, da se v prizadevanju za praviËnost
Cerkev ne more postavljati na isto raven kakor politiki, za praviËno
reπitev mora delovati na svoj naËin.

NaËelo praviËnosti je vrhovno naËelo, kateremu je zavezan ves
pravni red, nacionalni in internacionalni. »rka zakona ni najviπje
merilo. Nad vsakim zakonom, tudi mednarodnim, je naËelo praviËnosti.
Zakoni so lahko kdaj tudi kriviËni ali pa vsaj v doloËenem primeru
nepopolni in nedoreËeni. Papeæ Benedikt XVI. je v svojem govoru v
OZN 18. aprila 2008 izrecno opozoril na spornost ,,prevlade legalnosti
nad praviËnostjo”. Æe stari pravniki so vedeli, da se krËevito vztrajanje
pri Ërki zakona lahko hitro sprevræe v hudo krivico: ,,summum ius -
summa iniuria” (najbolj dosledno pravo - najhujπa krivica). Zato lahko
samo podpremo prizadevanje, da se pri reπevanju mejnega spora
prizadete strani opirajo tudi na naËelo praviËnosti in ne samo na Ërko
mednarodnega prava.

Kadar pride do razhajanj in sporov - bodisi v druæini, med sosedi
ali med dræavami — se pojavi nevarnost sovraπtva. Zato je posebna
naloga Cerkve, da opozarja na to nevarnost. Varovati se je treba
vsakega sovraænega govora. V naπih nastopih ne bi smelo biti mesta za
populistiËno politiËno frazeologijo, ki drugega prikazuje v Ërni luËi, ga
obtoæuje zlobnih namer in ustvarja o njem negativne predsodke. Tega
je bilo v preteklih letih in mesecih v tem sporu odloËno preveË in je
skrhalo naπe dosedanje dobre medsosedske in medËloveπke odnose.

Cerkveni ljudje bi morali dati zgled in o spornih zadevah razpravljati
spoπtljivo, resnicoljubno, dobrohotno, z razumevanjem interesov in
potreb drugega ter z verjetjem v njegovo poπtenost in dobre namene.
Govorjenje o drugem mora biti poπteno in resnicoljubno. Tako npr. ni
mogoËe govoriti, da si Slovenija hoËe prilastiti hrvaπko ozemlje ali ga
celo ukrasti, saj ozemlje, ki je v vpraπanju, ni bilo nikoli hrvaπko, ker
paË meje med obema dræavama tukaj sploh nikoli πe ni bilo. Naloga
naπih sestrinskih komisij in naπih Cerkva v tem trenutku je predvsem
ta, da blaæimo napetosti in govorimo o drugih poπteno ter uporabljamo
izraze in nazive, ki niso æaljivi in ne obtoæujejo.

Med Slovenijo in Hrvaπko ni bilo nikoli velikih sporov, sovraπtva ali
vojn. Nasprotno, velikokrat smo bili zavezniki, ker smo imeli podobne
interese in cilje. To tradicionalno prijateljstvo, zavezniπtvo in sodelovan-
je je izredno dragocena skupna dediπËina. Ne smemo dovoliti, da bi ta
zgodovinski moralni zaklad v tem sporu izgubili. Smo ga pa æe
prizadeli zaradi grdega govorjenja o drugem in neprimernega izraæanja
v javnih glasilih in v politiËnih nastopih.

Zato je posebna naloga Cerkve ravno v tem, da pokaæe, da se
katoliËani kljub temu nereπenemu vpraπanju πe vedno spoπtujemo in ne
pozabljamo na vse tisto, kar nas je do sedaj povezovalo in nas mora
tudi v prihodnje. Zato je velika moralna πkoda in pravzaprav naπ poraz,
da letos ni priπlo do skupnega romanja hrvaπkih in slovenskih
katoliËanov. Posebne okoliπËine, ki jih doæivljamo, niso razlog za to, da
se tako sreËanje odloæi, ampak ravno nasprotno, πe dodatni razlog zanj.

Ni torej pristojnost Cerkve, da se neposredno vkljuËuje v reπevanje
tega spora, tehta konkretne predloge in jih ocenjuje. To je naloga
pravnikov, zgodovinarjev in drugih strokovnih sodelavcev politike.
Imamo pa pravico in dolænost, da zahtevamo, naj bo ta meja praviËna
in sprejemljiva za obe strani, ki seveda morata biti pripravljeni na
kompromisno reπitev, ne pa na to, kdo bo koga ugnal in se nato hvalil,
da je zabil gol. V naπem skupnem interesu je takπna reπitev, da bomo
lahko z njo vsi zadovoljni. Kajti samo tedaj na novo zaËrtana meja ne
bo povod za zamero in frustracijo, ki bi πe naprej zastrupljala naπe
odnose, temveË bo lahko osnova za nadaljnjo krepitev prijateljskega
soæitja, sodelovanja in dobrega sosedstva.

(Po Druæini)

Trije slovenski evropski poslanci v Evropskem
parlamentu, Ëlani najveËje poslanske skupine ELS/
EPP, so se v Bruslju sestali s predsednikom svoje
parlamentarne skupine Josephom Daulom, da bi
mu pojasnili svoja staliπËa do arbitraænega spora-
zuma.

Vodja slovenske delegacije v najveËji politiËni
skupini Evropskega parlamenta dr. Milan Zver (SDS/
EPP) je ob tem pojasnil: ,,Æeleli smo, da se sliπi in
razume tudi glas desnosredinskih strank v Sloveniji,
ki nasprotujejo temu sporazumu, in politiËni skupini
povedati, zakaj je tako,” je dejal in dodal, da so z
tem sestankom ,,izjemno zadovoljni”. Predsednik
poslanske skupine Joseph Daul je bil namreË po
njegovih besedah seznanjen z marsikatero novostjo,
ki je prej ni poznal, in dogovorili so se, da jim bo
predsednik pomagal pojasniti svoja staliπËa tudi πirπe
v poslanski skupini in stranki ELS/EPP.

Lojze Peterle (NSi/EPP), je kot Ëlan odbora za
zunanje zadeve k temu dodal, da so Daulu zelo
natanËno razloæili, da je s podpisom sporazuma
storjen πele eden od nujnih korakov in da bodo
potrebni πe πtevilni kredibilni koraki, ki bodo vodili
v uravnoteæen rezultat. ,,Mislim, da je razumel, da

Minister za odnose s Slovenci
v zamejstvu in po svetu Boπtjan
Æekπ se je v okviru obiska vlade v
Pomurju v Lendavi sreËal s pred-
stavniki slovenske manjπine na
Madæarskem in v Avstriji. Obisk
se je izvrπil v sredo, 18. novem-
bra. Udeleæil se je predstavitve
projektov Ëezmejnega sodelovan-
ja, ob Ëemer so sodelujoËi iz-
postavili nekatere teæave pri nji-
hovem izvajanju.

Glavni namen predstavitve, ki
ji je sledila razprava, je bil opis
operativnega programa Sloveni-
ja-Madæarska v luËi vkljuËevanja
zamejskih Slovencev ter oris
dveh projektov - projekta Sosed -
sosedu in projekta Mura - Raba
TV, so sporoËili iz urada za od-
nose s Slovenci v zamejstvu in
po svetu.

V razpravi o intenzivnejπem
vkljuËevanju zamejskih Sloven-

Tako so zaËeli klicati slo-
vensko reprezentanco ob uvrs-
titvi na nogometno svetovno
prvenstvo v Juæni Afriki. Tekme
na mariborskem stadionu Ljud-
ski vrt, pri kateri je izpadla
Rusija, si je ogledalo 12.500
gledalcev. Za Slovenijo so nas-
topali: S. HandanoviÊ, BreËko,
©uler, Cesar, JokiÊ, Radosavlje-
viæ, Koren, Kirm, Birsa (od 78.
PeËnik), NovakoviÊ, DediË (od 90. StevanoviÊ).

Slovenci so bili praktiËno ves Ëas tekme boljπi,
nadzorovali so njen potek, junak pa je postal Zlatko
DediË, ki je zmagoviti gol zabil ob koncu prvega
polËasa. V drugem je bilo priËakovati rusko ofenzi-
vo, toda Ëvrsta in borbena igra Kekovih izbrancev je
tekmecem vse namere prepreËila in Sloveniji dala
novo pravljico.

Kek je na zelenico Ljudskega vrta poslal povsem
identiËno postavo kot na moskovske Luænike, med-
tem ko se je Hiddink namesto Semaka postavi
Janbajeva. Tako on kot soigralci so takoj okusili Ëar
Ljudskega vrta. Prepolne tribune razpoloæenih navi-
jaËev so priËarale resniËno peklensko vzduπje.

In æe v uvodnih devetih minutah bi skorajda
proslavljale in ves Ëas je zadetek kar nekako
,,visel v zraku”. Poskusi Zlatka DediËa z glavo v
17., Kirma v 23. in NovakoviÊa v 27. minuti sicer
niso dosegli æelenega, a kljub temu so bili dokaz,

Evroposlanci o Hrvaπki
bi napaËno vodenje procesa lahko vodilo tudi v zelo
slabe rezultate, ne samo do zniæevanja zaupanja
med dvema dræavama,” je dejal.

Ob tem je Peterle πe opozoril na spremembe v
zadnji fazi sklepanja sporazuma, ko sta se obe strani
odpovedali soËasnemu poteku pristopnega procesa
in reπevanja meje. ,,S tem je priπlo do spremembe,
ki utegne imeti æe zaradi referenduma politiËne
posledice. Tak sporazum ni utrdil zaupanja med
obema dræavama in puπËa konËen rezultat nejasen.
Æelimo si takega procesa, v katerem bo tudi konËno
priËakovanje jasno.”

Na vpraπanje, ali imajo naËrt B, glede na to, da
nasprotujejo podpisu arbitraænega sporazuma, je
Peterle odgovoril, da bi koalicija, Ëe bi jih povabila
na posvetovanja, ko je bil Ëas za to, lahko sliπala
tudi njihove poglede in predloge. Jordan Cizljeva je
k temu dodala, da gre za reπitev problema, ki bi
morala imeti tako podporo koalicije kot opozicije,
ter da je bil njihov predlog jasen in tudi objavljen na
njihovi spletni strani.

Zver je poudaril, da je njihov glavni oËitek to, da
so bila pogajanja o sporazumu ves Ëas netranspa-
rentna.

Minister Æekπ v Pomurju
cev v teritorialno sodelovanje Slo-
venije s sosednjimi dræavami v
okviru programov EU, so sodelu-
joËi predstavili teæave v zvezi s
projekti Ëezmejnega povezovan-
ja. Te so vezane predvsem na
zagotovitev deleæa lastnih
sredstev, saj je njegovo pridobi-
vanje kljub obljubam madæarske
strani πe vedno oteæeno.

Predstavitve projektov Ëezmej-
nega sodelovanja se je Æekπ sku-
paj z dræavnim sekretarjem na
uradu za Slovence v zamejstvu in
po svetu Borisom Jesihom ude-
leæil po delovnem posvetu vlade
v Gornji Radgoni. Na predstavitvi
in razpravi, ki je sledila, so sode-
lovali tudi predstavniki vlade,
med drugim dræavna sekretarka
na MZZ Dragoljuba BenËina in
predstavniki razliËnih druπtev in
lokalnih oblasti.

Æekπ se je nato udeleæil πe

predstavitve na temo zamejskega
πolstva s strani viπje svetovalke za
πolstvo manjπinsko πolstvo v Pora-
bju Valerije Perger, ki je predsta-
vila slovensko narodnostno πolst-
vo v Porabju na Madæarskem in
avstrijskem ©tajerskem ter status
slovenskega jezika v zamejskih
vzgojno-izobraæevalnih ustano-
vah.

Prisotni so izpostavili velik
pomen slovenπËine kot jezika ko-
munikacije v zamejskih vrtcih in
πolah ter pomen metodike in di-
daktike pouËevanja slovenπËine v
manjπinski πoli. Poudarjena je
bila tudi pomembnost ohranitve
jezika na obeh straneh meje, za-
radi Ëesar se bo urad skupaj z
ministrstvom za πolstvo in πport
zavzel za razvoj skupnih projek-
tov na podroËju ohranjanja slo-
venskega jezika, so πe sporoËili
iz urada.

NiË veË zlata - diamantna generacija!
kdo je bil boljπi na igriπËu. V
45. minuti pa je πtajerska pre-
stolnica ,,eksplodirala”. Valter
Birsa je z desne strani izvrstno
podal v kazenski prostor, kjer
je bil ob ruskih srednjih
branilcih najspretnejπi DediË
in matiral nemoËnega Akinfe-
jeva ter poskrbel za zasluæeno
vodstvo. V tistem trenutku je
bila Slovenija med udeleæen-

kami SP 2010.
Rusi, ki v prvem polËasu niso imeli praktiËno

niti ene priloænosti in so se zdeli precej zadræani, so
se na zaËetku drugega polËasa znaπli v takπnem
poloæaju kot na prvi tekmi Slovenija. Toda tudi
spremembe niso prav niË zmotile borbenih sloven-
skih nogometaπev, ki so πe naprej Ëvrsto dræali
vajeti igre v svojih rokah. Proti koncu so Rusi
poskuπali na vse naËine priti v slovenski kazenski
prostor, toda domaËi igralci so zdræali. KonËno:
Slovenija je zmagala!

»eprav utrujeni in neprespani so nogometaπi
profesionalno odigrali tudi ,,tretji polËas” tekme z
Rusijo. Prvi protokolarni sestanek so imeli pri
predsedniku Danilu Türku, od tam pa na Preπernov
trg, kjer jih je ob treh popoldne, ko je bil napovedan
sprejem, priËakalo veË tisoË navduπenih privræencev
nogometa. Ponavlja se nogometna pravljica izpred
desetletja.
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IZ ÆIVLJENJA V ARGENTINI
TONE MIZERIT

Laæ ima kratke noge,
slon pa trdo koæo. Nekako
tako lahko razmiπljamo ob
zadnjih dogodkih, ki so vla-
do postavili v neprijeten
poloæaj a, kot kaæe, v
najviπjih krogih to ni niko-
gar motilo.

Za πop dolarjev. Dolgo
se æe vleËe afera okoli
800.000 dolarjev, ki so jih
odkrili v kovËku venezuel-
skega podjetnika. Antonini
Wilson je potem, ko so ta
,,tovor” odkrili in ga zaple-
nili, svobodno vstopil v
dræavo in po nekaj dneh
odπel v ZDA, kjer je bil
potem aretiran in sojen za-
radi domnevnega venezuel-
skega vohunstva v Severni
Ameriki. Tukaj se je afera
tudi nadaljevala, a je bilo
sodiπËe tako poËasno, da se
postopek ni premaknil ne
naprej ne nazaj. Ves ta Ëas
pa je opozicija trdila, da
vlada prikriva podatke
(omenjena vsota naj bi bila
Chavezov dar volilni kam-
panji sedanje predsednice)
in poudarjala, da je med
svojim bivanjem v Argenti-
ni Antonini Wilson obiskal
vladno palaËo, kar bi doka-
zalo njegove stike z vlado.
Posebno oster v zanikanju
tega je bil tedanji minister
za pravosodje in sedanji πef
kabineta vlade Anibal Fer-
nández. Pred dnevi pa je
na sodnikovo zahtevo
vodstvo dræavnega kanala 7
posredovalo televizijski
posnetek sreËanja v vladni
palaËi, na katerem so spre-
jeli venezuelskega predsed-
nika. V tistem filmu se
jasno vidi, da je bil Anton-
ini prisoten. To seveda ni
povzroËilo drugega kot da
je omenjeni Fernández de-
jal, da je on tudi zahteval
filmske posnetke. Nobene-
ga opraviËila in nobene
razlage, kako je omenjeni
priπel v prve vrste in kako,
da ni zabeleæen v zadevnih
seznamih. ©e manj, seveda,
komu so bili namenjeni
zaplenjeni dolarji.

Prazna priËevanja. Ko
je potekala volilna kampa-
nja za zadnje parlamentar-
ne volitve, je vlada iznaπla
tako imenovane ,,priËeval-
ne” (testimonialne) kand-
idature. Z buenosaireπkim
guvernerjem Sciolijem na
Ëelu je vrsta funkcionarjev
zasedla prva mesta na volil-
nih seznamih. Pod pritis-
kom sodiπËa, kjer je opozi-
cija vloæila pritoæbe, so
izjavili namen, da bodo
zasedli mesta, za katera
bodo izvoljeni. Sedaj, ko
prihaja trenutek, da bi jih
zasedli, padajo te kandida-
ture druga za drugo kot
lepo postavljene domine.
Samo v provinci Buenos
Aires je od prvih πtirih kan-
didatov ostal samo eden:
bivπi predsednik Nestor Kir-
chner. Scioli, Nacha Gue-
vara in Sergio Massa so
dostopili. Za njimi pa πe 17
æupanov, ki so bili na Ëelu
list v svojih obËinah. Tako
bo priπla v parlament in v
obËinske svete vrsta nezna-
nih ljudi, ki so bili na kon-
cu seznamov. Vse zelo

evangeljsko: zadnji bodo
prvi! Guverner Scioli je si-
cer priznal, da je priËeval-
na kandidatura ,,morda bila
pomota”, a to ne spremeni
dejstva, da je πlo za golo
laæ, na katero so (zaman)
skuπali loviti glasove.

Macri se je opekel. Ena
velikih obljub (in skrbi) vod-
je vlade avtonomnega mesta
Buenos Aires (po domaËe:
æupana), je bila organizacija
lastne mestne policije. Za
varnost v mestu doslej nam-
reË skrbi Zvezna (Federalna)
policija. Pogajanja in spori,
ki jih je v tej zadevi imel z
vlado, spadajo æe v marsika-
tero antologijo. KonËno je
zaËel s pripravo tega var-
nostnega organa, a se ob
tem hudo opekel. Prvega
πefa je moral odstaviti zara-
di sodnega postopka. Drugi
pa je zapleten v vohunsko
mreæo, okoli katere teËe afe-
ra, ki jo je zelo teæko razu-
meti, in ki je πiroko razplete-
na. Kot kaæe, so bili nekate-
ri Ëlani nove policije zaple-
teni v telefonsko
prisluπkovanje raznim
osebnostim, ki ga je (never-
jetno) ukazal pristojni sod-
nik province Misiones (prij-
atelj kirchnerizma). Macri
je enostavno izjavil, da se
je zmotil v ljudeh in postal
ærtev premetene pasti. Kriv-
do za vse pa je vrgel na
zvezno vlado, in konkretno
na ministra Fernándeza. Ob
vsem pa se Ëlovek spraπuje,
Ëe je mogoËa taka podlost
po eni strani, in taka naivn-
ost po drugi. Najbolj æalost-
no je, da se to dogaja v
organih, katerih skrbi bi
morala biti, da branijo pre-
bivalstvo pred vedno bolj
razpasenimi zloËinci.

Bo kaj bolje? Bliæa se
zamenjava sestave dræavne-
ga parlamenta. Kot so uka-
zali izidi nadomestnih voli-
tev 28 junija, bo vlada izgu-
bila svojo veËino v obeh
zbornicah. Bo to kaj spre-
menilo sedanje stanje, ko
vlada nenehno prodira s
svojimi osnutki in izrednimi
zakoni, da lahko dela kar se
ji zdi po mili volji. TeoretiË-
no bo tem izrednim pose-
gom konec. Treba pa je vi-
deti, kako se bo to izvajalo
v praksi. Saj v sedanji za-
sedbi vlada tudi ni imela
lastne veËine, a je vedno
naπla dovolj ,,zaveznikov”,
za potrditev spornih za-
konskih besedil. Primer pre-
teklega tedna, ko je novi
guverner province Corrien-
tes, radikal Colombi, izjavil,
da bo v vsem podpiral Kir-
chnerje tudi na prihodnjih
predsedniπkih volitvah, je
dovolj zgovorna. Vodja za-
voæene in obuboæane pro-
vince je prodal svoje pre-
priËanje za podporo, ki se je
takoj obrnila v Corrientes.
SpriËo obupnega finanËnega
stanja veËine argentinskih
obmoËij si ni teæko preds-
tavljati, da bo vlada naπla
dovolj zaveznikov πe za pri-
hodnji dve leti? Potrditev,
kako se bo stvar odvijala,
bomo imeli, ko bodo vodili
nova vodstva posameznih
parlamentarnih teles.

Pravijo, da ni knjige brez kake
pomanjkljivosti. Lahko reËem, da to
dræi vsaj kar se tiËe tistih, ki sem jih
napisal sam. Naj πe tolikokrat preg-
ledam rokopis in odtis, vedno je
potem, ko primem dotiskano knjigo
v roke kaj, kar bi rad dopolnil,
pojasnil ali popravil. Tudi moja zad-
nja knjiga ,,»asi tesnobe in upanja”,
ki je lani izπla pri zaloæbi ,,Druæi-
na”, ni izjema.

Ko sem opisal na strani 207 kako
si je utiral pot do prevajalstva za
slovenski jezik dr. Peter Rant nisem
vedel, da mu je bilo to olajπano, ker
je priËel prepriËevati oblasti
buenosaireπke dræavne univerze
(UBA), da je slovenπËina samostojen
jezik, æe Simon Rajer, ugleden in
sploπno cenjen Ëlan naπe skupnosti. V
njegovo pisarno so se zatekali po
nasvet in pomoË rojaki, ki so imeli
kake teæave z dokumenti na tej ali na
oni strani morja, πe preden je postal
uradni prevajalec za slovenπËino.

Po dobroti dr. Simone Rajer sem
prejel kopije dokumentov, ki priËajo o
zgodnjih naporih njenega oËeta Sim-
ona, za omenjeno uveljavitev
slovenπËine kot uradno priznanega
jezika v Argentini pri diplomskem

Nadπkofija Maribor je pripra-
vila strokovni simpozij o mari-
borski stolnici.

Poleg vrste predavanj na stro-
kovni ravni so predstavili prvo
monografijo o stolni cerkvi sv.
Janeza Krstnika, ki velja za ,,ma-
ter vseh cerkva” v nadπkofiji.
Monografijo, ki jo je sofinanci-
ralo ministrstvo za kulturo, je
vsebinsko uredil stolni æupnik
Stanko Lipovπek. Omenjeno
delo, ki je izπlo pri Slomπkovi zaloæbi, predstavlja celostno
predstavitev stolnice v njeni kulturno-zgodovinski, umet-
nostni, duhovni in cerkveni dimenziji. Kot je na predstavit-
vi med drugim dejal mariborski nadπkof Franc Kramberger,
morda sama stolnica arhitekturno ni tako bogata kot so
stolnice v nekaterih velikih evropskih prestolnicah, zato pa
vsebinsko po njegovih besedah za njimi ne zaostaja niti za
centimeter.

,,V knjigi je zajeta celotna zgodovina stolnice, na
katero so MariborËani πe kako ponosni. Vseskozi so jo

Investitor na arheoloπkem
najdiπËu Zgornje Radvanje pri Mari-
boru kljub dogovoru in odloËbi o
arheoloπkem najdiπËu ni ustavil grad-
benih del in je uniËil arheoloπko
kulturno plast.

NajdiπËe je bilo odkrito ob delih
na mariborski zahodni obvoznici in
lani septembra vpisano v register ne-
premiËne kulturne dediπËine. Kot so
sporoËili iz Zavoda za varstvo kultur-
ne dediπËine Slovenije (ZVKDS), so
strokovnjaki zavoda pri terenskem
ogledu 28. oktobra ugotovili, da je
gradbeni izvajalec zaËel dela na ob-
moËju registriranega arheoloπkega
najdiπËa Maribor - arheoloπko
najdiπËe Zgornje Radvanje. Sledil je
sestanek z investitorjem in izvajal-
cem, na katerem so se dogovorili, da
zemeljska dela ustavijo in da v na-
daljevanju izvedejo ustrezne postop-
ke, kot jih v takem primeru predvide-
va zakon o varstvu kulturne
dediπËine.

Ob tem se je izkazalo, da ima
izvajalec veljavno gradbeno dovoljen-
je z dne 27. avgusta 2008 in odloËbo
o spremembi gradbenega dovoljenja z
dne 15. maja 2009. Iz tega sledi, da je
izvajalec gradbeno dovoljenje prido-
bil, preden je bilo arheoloπko najdiπËe

ZA ZGODOVINO

O priznanju slovenπËine na UBA
πtudiju za uradnega prevajalca. Ker so
ti podatki pomembni ne le za pozna-
vanje dela tega velikega rodoljuba,
ampak tudi za kroniko naπe skupnosti,
jih povzemam.

Z datumom 5. julija 1955 je poslal
Simon Rajer, ki je dosegel nekaj me-
secev prej na univerzi diplomo kot
uradni prevajalec (traductor público)
iz jugoslovanskega jezika, dopis na
Zdruæenje javnih prevajalcev glavne-
ga mesta Argentine (La Asociación de
Traductores Públicos de la Capital
Federal) v katerem pojasnjuje, da
,,jugoslovanπËina”, ki je bila do tedaj
na seznamu priznanih jezikov, v re-
snici ne obstoja, prav kakor ne more-
mo govoriti na primer o πvicarskem
ali belgijskem jeziku.

Dva meseca kasneje je naslovil
podobno vlogo na Ekonomsko fakul-
teto (Junta Consultiva de la Facultad
de Ciencias Económicas, Universidad
de Buenos Aires), kjer so kandidati za
uradne prevajalce v tistih letih oprav-
ljali izpite. V podrobno utemeljenem
spisu zahteva, naj bo njegova diplo-
ma priznana kot izkaz prevajalca iz
slovenskega jezika ter naj univerza v
bodoËe razlikuje med slovenskim,
hrvaπkim in srbskim jezikom.

Ta dopis, kateremu so gotovo sle-
dile tudi osebne intervencije podpisa-
nega, je bil ugodno reπen z univerzi-
tetnim odlokom 4. januarja 1957.
(Resolución del decanato de la Facul-
tad de Ciencias Económicas, Universi-
dad de Buenos Aires, Nº.469) Odlok
priznava in potrjuje Simonu Rajerju,
da je uradni prevajalec iz slovenπËine
in da bosta odslej na seznamu preva-
jalskih jezikov jugoslovanπËino nado-
mestila tudi hrvaπki in srbski jezik.

Ta odlok je bil brez dvoma velik
uspeh naπega rojaka, ki je s tem
naredil uslugo tudi Srbom in Hrva-
tom, ki prav kot Slovenci, do takrat
niso imeli na tukajπnji univerzi priz-
nanega jezika. Simon Rajer je svoje
delo za javno priznanje slovenπËine
dopolnil z vlogama na dekanat Eko-
nomske fakultete z datumi 15. maja
1957 in 25. julija 1957 v katerih
prosi, naj univerza sporoËi svoj odlok
glede slovenskega jezika sodiπËem v
glavnem mestu in v provinci Buenos
Aires, kar se je tudi zgodilo.

»e bi mi bila ta informacija
dostopna prej, bi jo vkljuËil v knjigo
spominov na tista leta. Tako pa naj
ostane zapisana na tem mestu.

Marko Kremæar

Ob Slomπkovem letu πe knjiga o mariborski stolnici
namreË vzdræevali, dograjevali,
bogatili, lepπali, vse to pa je
zdaj popisano na enem mestu.
Monografija ima 322 strani in
so jo pripravili najveËji pozna-
valci njene zgodovine, zraven
pa smo dodali πe nekatere po-
membne vidike, kot je
Slomπkov prihod v Maribor in
njegov govor ob nastopu sluæbe
ter nenazadnje dejstvo, da je
Maribor doæivel tri obiske pa-

peæev,” pa je o monografiji povedal njen urednik Stanko
Lipovπek.

Sicer pa je simpozij v torek 24. novembra, na katerem
so predavali zgodovinarji, kulturologi, teologi in arhivisti,
glasbeniki, bibliotekarji in drugi strokovnjaki, zadnji v vrsti
dogodkov, ki so letos potekali v poËastitev Slomπkovega
jubilejnega leta. Ko je namreË πkof Anton Martin Slomπek
po opravljeni selitvi πkofije v Maribor 4. septembra 1859
prviË sedel na πkofijski prestol v dotedanji æupnijski cerkvi
sv. Janeza Krstnika, je ta postala stolnica.

UniËeno arheoloπko najdiπËe
registrirano oziroma preden je prido-
bilo formalni status varovanja, zato je
ZVKDS dræavnemu pravobranilstvu
podal pobudo za obnovo postopka v
zvezi z izdanim gradbenim dovoljen-
jem.

Strokovnjaki so 28. oktobra ugot-
ovili, da na najdiπËu πe ni bila
povzroËena veËja πkoda, v profilu
izkopa je bila πe vedno jasno vidna
globina in debelina arheoloπke kul-
turne plasti. Zato je ZVKDS investi-
torju in izvajalcu 3. novembra poslal
odloËbo o arheoloπkem najdiπËu, a ta
del nista ustavila. Tako je bilo minuli
petek in soboto uniËeno arheoloπko
najdiπËe. Izvajalec je namreË gradbe-
no jamo poglobil za 60 do 70 centi-
metrov in jo moËno razπiril.

UniËenje je ZVKDS prijavil na
inπpektorat za kulturo in medije pri
ministrstvu za kulturo in kriminalis-
tiËni policiji.

Arheologi so izjemno prazgodo-
vinsko naselbino v velikosti pribliæ-
no 10.000 kvadratnih metrov na tra-
si zahodne mariborske obvoznice
odkrili v letih 2007 in 2008. Naπli
so jame razliËnih velikosti, oblik in
globin. VeËinoma so pod veËjimi
jamami in ob njih odkrili tudi
manjπe, pod temi in/ali ob njih pa πe

stojke za lesene nosilne stebre. Tako
rekoË vsaka poglobitev je ohranila
πtevilen in znaËilen arheoloπki mate-
rial, vkljuËno z ostanki sledov sten,
stenskega premaza, æganine in
kuriπË.

Skupaj so odkrili 39 objektov iz
razliËnih obdobij. Jedro najdiπËa je
predstavljala naselbina iz poznega
neolitika in prehoda v zgodnji eneo-
litik - s konca 5. tisoËletja in zaËetka
4. tisoËletja po Kr., ki je πtela 29
objektov. Poleg veËjih objektov so
odkrili tudi delovne jame za razliËne
namene, na zahodnem robu naselbi-
ne so razpoznali dva vodna zbiralni-
ka, na juænem robu raziskanega
podroËja pa jame, ki se navezujejo
na gospodarske dejavnosti.

Znotraj naselbinskega areala so
raziskali tudi dva keltska oziroma
latenodobna objekta ter sledove πtirih
lesenih rimskodobnih objektov in
kamnite strukture na skrajnem za-
hodnem delu odkritega najdiπËa. Na
vzhodnem robu raziskanega najdiπËa
so naleteli na sledove dveh slabo
ohranjenih, verjetno poznobronasto-
dobnih grobov. Arheologi so na
najdiπËu odkrili tudi kamnito orodje -
sekire, tolkaËe in drugo ter keramiË-
no posodje.
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SLOVENCI V ARGENTINI

V nedeljo 8. novembra sta Slovenska
dekliπka organizacija in Slovenska fantov-
ska zveza praznovali 60. obletnico svoje
ustanovitve in 57. skupni mladinski dan na
Pristavi.

Z letoπnjim geslom: ,,Mladost uæivamo
in vaæno je, da vemo od kod prihajamo, kje
smo, kam gremo”, se je dan zaËel zgodaj
zjutraj s tekmovanjem v nogometu za fante
in v odbojki za dekleta.

Ob 11. uri sta predsednika centrale
Sonja Rozina in Marjan Godec pozdravila
navzoËe. Sledilo je dviganje slovenske in
argentinske zastave.

Po tem je bila sveta maπa, ki jo je

daroval æupnik Franci Cukjati ob sodelo-
vanju mladine vseh domov s petjem, igran-
je inπtrumentov, berili, proπnjami in darovi.

Nato so se nadaljevale tekme. Letos so
priπli tudi fantje iz Mendoze in tekmovali v
nogometu. Bilo je mnogo mladine ves dan,
posebno za finale. V odbojki so prvo mesto
dosegla dekleta iz San Justa, nogometu pa
prav tako fantje iz istega okraja. Po konËa-
nih tekmah, se je izvrπila πe ena prijateljska
nogometna tekma med sanhuπËani in
mendoπËani.

Proti veËeru je potekal kulturni del na
kraju, kjer je nekdaj stal pristavski ombú.
Po pozdravu in dobrodoπlici, sta goste
nagovorila predsednica in predsednik cen-
trale Sonja Rozina in Marjan Godec. Govor
prinaπamo posebej.

Nato je zaËel program z videom, v
katerem je televizijski voditelj iskal talente,
a ker jih ni dobil v Slovenji, se je napotil v
Argentino. Zato je vsak dom pripravil nas-
top, da bi pokazal svoje talente.

Za prvo toËko je stopila na oder mladi-
na iz Pristave in predstavila Ëustveno reci-
tacijo Preπernove Lepe Vide v osmih jezi-
kih.

Danes praznujemo 60. obletnico mladinskih or-
ganizaciji SDO-SFZ. Velika Ëast je za naju, da sva
letos pri centralnem mladinskem odboru, ki deluje
in ohranja iste cilje in vrednote kot pred 60. leti. Te
vrednote so: vera, slovenski jezik in kultura, ljube-
zen do domovine naπih prednikov, zdruæevanje vse
slovenske mladine.

Vemo, da je bilo pred nami veliko oseb, ki so se
zelo trudile, da bi naπe organizacije πe danes
delovale. Zelo smo jim hvaleæni. Zato prosimo vse
starπe in predstavnike domov in organizacij, naj nas
πe naprej spodbujajo in podpirajo. OdraπËajoËe
mlade pa rotimo, naj hodijo v Domove, naj sodelu-
jejo v mladinskih odborih in pri mladinskih dejav-
nostih, tako v krajevnih kot v centrali. Vemo, da je

za tem veliko truda in Ëasa, ki bi ga lahko uporablja-
li za druge dejavnosti izven skupnosti. Ampak gotovi
smo, da nam bo ves ta trud in Ëas pomagal, ne samo
da spoznamo nove prijatelje, ampak nam bo tudi v
korist za æivljenjsko rast.

Lepo je delovati v odboru Ëeprav veËkrat ne
mislimo vsi enako in se pogajamo, a iz vsega tega
ostanejo lepe stvari, kot je danaπnji dan, mnoæiËni
mladinski izleti, taborjenja, verske dejavnosti, itd.

Dobro je, da med sabo tekmujemo. To pomaga,
da se bolj potrudimo in skuπamo vedno zboljπati. A
edini naËin, da se πe naprej dræijo te organizacije in
ciliji je, da delujemo vsi zdruæeni in tudi na verskem
podroËju. Zato je tako pomemben centralni mladin-
ski odbor, ki pomaga, da se dræimo v stiku in lahko
koordiniramo razliËne dejavnosti med mladimi. To-
rej je zelo vaæno, da v Domovih izberejo in poπljejo
v centralo take delegate, ki æe imajo izkuπnje v
krajevnih odborih in vedo, kaj danaπnja mladina
hoËe.

Hvaleæni smo vsem, ki nam vedno pomagate in
nam nudite nasvete, ker tako lahko zboljπamo naπe
delo in pomagamo ne samo pri rasti mladine ampak
tudi slovenske skupnosti v Argentini.

Minilo je æe 60 let odkar so mladi Ëutili, da
potrebujejo biti zdruæeni za dosego svojih ciljev. In
to, po toliko letih, πe danes Ëutimo, ker vemo od kod
prihajamo, kje smo in kam gremo.

Sonja Rozina, predsednica;
Marjan Godec, predsednik SDO-SFZ

Skupni utrip
Mladost uæivamo
in vaæno je, da vemo,
od kod prihajamo, kje smo,
kam gremo.

Skupaj pojemo,
mi mladi smo
in pogumno zremo,
v bodoËnost naπih dni.

Vsak naporen dan
nam je v dar,
poln doæivetij:
πtudij, sluæba, πport,
to ni vse.

Skupni utrip nas veæe,
narod, vera
vse nas povezujeta.

Mladost uæivamo
in vaæno je, da vemo,
od kod prihajamo, kje smo,
kam gremo.

V sebi odkrivamo
talente in duhá zaklade,
zanje hválimo Bogá.

Skupni utrip nas veæe,
jezik slovenski, glasba in plesi,
s prijatelji v domu in
na skupnih izletih.

Ohranjamo slovenstvo!
Mladost uæivamo
in vaæno je, da vemo,
od kod prihajamo, kje smo,
kam gremo.

Skupaj pojemo,
mi mladi smo
in pogumno zremo,
v bodoËnost naπih dni.

Deæeven petek pred πolskim izletom nam ni niË kaj
dobrega obetal. Kljub oblaËnemu vremenu smo se v

soboto, 7. no-
vembra zgodaj
odpravili na pot
v πolo, a ne v
uËilnice, marveË
kar na avtobuse,
ki bi nas pripel-
jali v Glew na
pristavo oËetov
lazaristov, ka-
mor zahajamo
æe kar nekaj let.
V nahrbtnikih

smo nosili najrazliËnejπe dobrote, v naπih srcih pa
veliko upanja, da se bo vreme izboljπalo.

Pa se je nas dobri Bog usmilil in usliπal naπe molitve.
OblaËno nebo se je polagoma razjasnilo in sonce je

pokukalo izza
oblakov takoj
po prihodu na
cilj in nas
toplo ogreva-
lo ves ljubi
dan. Za tako
darilo smo se
najprej Bogu

SDO/SFZ

57. Skupni Mladinski Dan
Potem je priπel na vrsto ples. Najprej s

slovensko moderno folkloro lanuπke mladi-
ne, nato pa z nastopom mladine iz San
Justa, ki je zaplesala argentinsko folkloro in
malambo.

Kot prikaz πportnih dejavnosti, ki jih
redno organizirajo mladinske organizacije,
so ramoπki fantje in dekleta predstavili
telovadno vajo.

Sledila je CarapaËajska mladina, ki je
uprizorila smeπno in kreativno toËko, na
podlagi priimkov πtevilnih argentinskih Slo-
vencev.

Nato je priπel Ëas glasbe. Dekliπki zbor
iz San Martina, s sodelovanjem fantov iz

istega okraja, je zapel angleπko pesem
,,Keep your lamps”. Potem je dekliπki
zbor zapel πe slovensko pesem
,,Æabe”.

Na zadnjem nastopu programa je
mladina vseh domov stopila na oder
in zapela ,,Skupni utrip” (glej besedi-
lo), pod vodstvom Tomita Suπnika.
Pesem je bila posebej sestavljena za
to priloænost; besedilo je napisala
Vera Podræaj, melodijo pa je sestavil
Martin Suπnik.

Sledila je razdelitev pokal in zma-
govalci so æeli moËan aplavz.

Nato je gospod Franci Cukjati po-
dal nekaj misli in spodbujal mladino, da bi
se tudi bolj πtevilno udeleæila verskih in
kulturnih prireditev.

Program se je zakljuËil s skupnim pe-
tjem mladinske himne. Toda mladinskega
dne πe ni bilo konec. Po kulturnem delu so
se fantje, dekleta in drugi obiskovalci zbrali
s prijatelji, okuπali domaËe ËevapËiËe in se
veselili ob glasbi in plesu, v prijetni druæbi.

Karina MaruπiË

Isti cilji in vrednote
GOVOR NA 57. SKUPNEM

MLADINSKEM DNEVU

©OLSKI IZLET

»udovit dan je prehitro minil
zahvalili z jutranjo molitvijo, ki je nadomestila obiËajno
sveto maπo. Nato je otroke nagovorila gospa Alenka
Prijatelj Schiffrer v imenu πolskega referata Zedinjene
Slovenije. Skupaj z uËiteljicami je gospa Alenka podala
napotke za urejen potek dneva. Sledila je skupna slika
πe preden so se otroci razprπili po igriπËu kakor mravl-
jice.

Bilo nas je 204 otrok v spremstvu 30 uËiteljic in s
pomoËjo 20 starπev, ki so poskrbeli za dobro kosilo.
NiËesar ni manjkalo: povsod je zadiπal meso na æaru in
laËni æelodËki so bili kmalu nasiËeni.

Sledile so igre med dvema ognjema, nogomet, risanje
in sem pa tja smo zapazili skupine otrok z uËiteljicami,
ki so se veseli sprehajali po travniku ali igrali v krogu.

Tudi letos so si
uËiteljice iz-
menjavale dar-
ila: hmmm,
kako dobre so
bile slaπËice
ob dobri kavi-
ci, nato pa πe
mrzla pijaËa
(sidra) in okus-
ne jagode. Se-
veda je bila za
otroke πe ved-
no najbolj zaæelena slaπËica sladoled.

»udoviti dan nam je prehitro mineval. Kar naenkrat
je ura bila pet in æe smo se morali posloviti. Utrujeni in
z zagorelimi obrazi smo se sreËni vrnili domov, Bogu
hvaleæni za tako lepo doæivetje.

A.K.
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G. JOÆE
RAZMI©LJA

Na letalskem podroËju sta bili v zaËetku 20. stoletja
vodilni sili ZDA (brata Wright) in Francija (brata Voisin). Ob
tem pionirjem letalstva lahko postavimo tudi Slovenca brata
Rusjan.

Josip in Edvard, (najstarejπa v druæini 9 otrok; oËe Franc -
po poklicu sodar - in mati Graci), sta æe kot otroka v oËetovi
delavnici v Gorici spoznavala osnove obdelave lesa in kovin,
prav tako pa tudi πtevilno in raznovrstno orodje. Oba brata sta
æe v πoli izdelovala ,,letalske modele”, ki jih je poganjal urni
mehanizem, ali pa kar elastika. Edvarda je izjemno veselilo
tudi kolesarjenje. Tako je preko kolesarstva spoznaval πirok
krog ljudi in imel stik s πtevilnimi takratnimi tehniËnimi
novitetami na podroËju bencinskih motorjev in vozil.

Leta 1908 sta brata Rusjan v Gorici æe odprla letalsko
delavnico. Eksperimentirala sta z razliËnimi modeli letalskih
sklopov. NajveËja teæava je bila nabava primernega motor-
ja, kar je predstavljalo takrat veË kot polovico celotnih
stroπkov izdelave letala.

Brata Rusjan sta konec septembra 1909 v svoji delavnici
æe izdelala posamezne dele za njuno prvo letalo. Ko sta iz
Pariza pripeljala πe motor, sta imela vse kar sta potrebovala

za njun prvi mo-
del: letalo EDA 1
- dvokrilec z ve-
likim krilom
dolæine 8 metrov
in 12 metrskim
trupom. Poskuse
sta brata izvajala
v Malih Rojcah v
bliæini SoËe. Tam
je Edvard dne
25. novembra pr-
viË poletel. Leta-
lo se je dvignilo
v zrak 2 metra in
nadzorovano le-
telo 60 metrov.
Edvardu je uspe-
lo kot prvemu v
avstro-ogrski mo-
narhiji oz. sred-
nji in vzhodni
Evropi poleteti in
to z dvokrilnim
letalom lastne

konstrukcije. Nadaljnji poskusi so omogoËili, da se je dvignil
na viπino 12 m. in letel okrog 600 m. daleË.

Brata sta naprej poskuπala nove modele letal, dvokrilnih
in enokrilnik. Edvard je z vsemi poletel. Zadnje letalo, ki sta
ga brata Rusjan izdelala v Gorici je bilo EDA 7, ki je
poletelo okrog 15. avgusta 1910.

Moænosti za nadaljevanje njunega dela v Gorici so se
izËrpale zaradi finanËnih teæav. Delo sta nadaljevala v
Zagrebu, pri Mihajlu MerÊepu, ki je financiral izdelavo letal,

Hodi za menoj
Te besede niso bile izreËene

samo Petru, Pavlu in drugim
apostolom, imajo veljavo za nas
vse. Hodi za menoj, pravi Kristus
vsakemu izmed nas, ker smo po

boæji volji in odloËitvi vsi tudi apostoli.
Nikomur ne bo πkodilo, Ëe bomo hodili za Njim.
Pri krstu so se naπi botri in v naπem imenu zavezali v ta

namen. Zato ni to klic samo za nekatere, ampak za vse.
In pri birmi smo se odloËili sami in potrdili vse, kar je

bilo obljubljeno pri krstu. Ne umivajmo si rok, kakor Pilat,
kadar in Ëe nas spomnijo to nalogo. »e bi vsi, ki so æe
prejeli zakrament potrditve, bili o tem prepriËani in bi
sprejeli nase tudi temu odgovarjajoËe dolænosti, bi bilo med
ljudmi, pa tudi med nami, drugaËe, bolj Ëloveπko in vse tudi
bolj krπËansko.

Hodi za menoj, hoËe reËi, posnemaj me. Hoditi za kom,
pove, da ga posnemamo, da skuπamo biti kakor on.

Kristjan dobro ve, po kom ima ime in koga naj posnema.
Kristus je tista oseba, ki je naπ zgled. In On nam pravi, naj
Ga posnemamo. V tem je naπe posnemanje - krπËansko
æivljenje, v kolikor æivimo in delamo kakor On. Sveti Pavel
pravi, da je Kristus njegovo æivljenje. To naj bi bil ideal za
vsakega izmed nas. Kristusa in njegovo æivljenje upodobiti;
delati in izpolniti Njegovo voljo, ki je boæja in kakor On. Ali
ne veste, da moram biti v tem, kar je mojega OËeta, je dejal.

Kristusa posnemati v molitvi. Po Njem se obraËajmo na
OËeta in On nas bo usliπal. Brez Njega pa ne moremo
niËesar.

Hoditi za Njim, posnemati Ga in to predvsem v ljubezni.
»e bi ljudje - kristjani - bolj posnemali Jezusa v tem smislu,
bi bilo veliko bolj prijetno med ljudmi. Sovraπtva sploh ne
bi bilo.

»e je Ëlovek toliko pomenil za Kristusa, vemo, kaj je
naπa naloga. Nikdar se ne bomo motili, Ëe ga bomo v tem
tudi posnemali.

Z zadnjim letoπnjim kul-
turnim veËerom, v petek 20.
novembra, z referati na temo
Vojna za obrambo suvere-
nosti v Sloveniji leta 1991 v
pomembnem sodelovanju z
Veleposlaniπtvom Republike
Slovenije in Zedinjeno Slove-
nijo je naπa organizacija zak-
ljuËila program kulturnih
veËerov v letu 2009.

Z zadovoljstvom se lahko
ozremo na prehojeno
letoπnjo pot naπih kulturnih
veËerov. Nastopili so preda-
vatelji iz Slovenije, poleg
naπih krajevnih, iz
najrazliËnejπih podroËij: lite-
rarnih, jezikovnih, filozof-
skih, verskih in zgodovin-
skih.

Leto 2009 je bilo pestro v
predstavitvah knjig, ki so po-
membne ne samo za naπo
emigracijo temveË za ves
slovenski kulturni prostor.

Na vabilo buenosaireπke
obËine in v sklopu Medna-
rodnega Gledaliπkega festi-
vala smo posredovali argen-
tinski publiki odlomek sati-
riËne komedije Joæeta Vom-
bergarja ,,Martin Krpan” in
tako prispevali k poznanju
slovenske gledaliπke dejav-
nosti v argentinskem drams-
kem svetu.

Na naπih veËerih in lite-
rarnih prispevkih so sodelo-
vali pesniki in pisatelji, ki
morda ne obvladajo v vsem
izrazoslovnem bogastvu slo-
venski jezik, a so slovenske-
ga izvora in se Ëutijo tudi
Slovence.

V prostorih Veleposla-
niπtva Republike Slovenije v
Buenos Airesu smo priredili
likovno razstavo, na kateri so

O HRVA©KI:
- Kako razjeziπ carinika na hrvaπki meji,

ko te vpraπa, Ëe imaπ kaj za prijavit?
ReËeπ mu: ,,Karte za svetovno prvenstvo

(SP) 2010 v Juæni Afriki (JAR)!”

- Iz komercialnega oglasa MC: ,,1000
evrov za letalsko karto, 500 evrov za vstop-
nico, 200 evrov za prehrano, 300 evrov za
hotel ... Za vse to je tu Mastercard. Da nas
bodo pa Hrvati gledali na SP s kavËa ...
NEPRECENLJIVO!!!”

- Pride Slovenec na hrvaπko mejo, pa ga
carinik vpraπa: ,,Kam pa vi?” Pa mu Slove-
nec odgovori: ,,V juæno Afriko; pa vi?”

- Referendumsko vpraπanje za arbitraæni
sporazum: ,,Zakaj Slovenci leta 2010 ne
bomo letovali na Hrvaπkem?”

Ker bomo v Juæni Afriki!

- Kaj narediπ, ko Hrvati zmagajo na SP?
Ugasneπ playstation in greπ na zrak.

O RUSIJI:
- Rusi do vËeraj niso vedeli, kje (in kaj)

je Slovenija. Danes si æelijo, da sploh ne bi
nikoli izvedeli!

- Kje je Rusija?
Sigurno ne v Afriki!

- Od kod se najbolj splaËa letet v JAR na
SP? Iz Moskve ali Zagreba, ker od tam,

Lipa zelenela bo
»ebelarji bodo v jesens-

kem Ëasu posadili 6.800 sa-
dik lipe in tako v slovenskem
okolju v prihodnje zagotovili
Ëebelam obilnejπo paπo.

Sajenje lip sodi v projekt
skrbi za ohranjanje podeæel-
ja: nakup medonosnih rastlin,
s katerim æelijo Ëebelarji po-
saditi Ëim veË medovitih rast-
lin, ki bodo v prihodnje zago-
tavljale medenje. ,,Hkrati æe-
limo motivirati tudi lastnike
kmetijskih in gozdnih
zemljiπË, da bi v prihodnje
sami sadili tovrstne rastline,
saj v marsikateri krajini æe
primanjkuje biotske pestros-
ti,” so sporoËili iz »ebelarske
zveze Slovenije.

Lipa kot drevo ima za Slo-
vence πe poseben simbolni
pomen, so poudarili. Dodali
so, da je ob akciji sajenja lip
izπla tudi zgibanka o lipovem
medu. V njej so na kratko
opisane znaËilnosti lipe, lipo-
vega medu in πiroka uporabn-
ost lipovega medu. Omenjeni
program za ohranjanje po-
deæelja je vkljuËen v program
javne svetovalne sluæbe v Ëe-
belarstvu, ki ga je pripravilo
ministrstvo za kmetijstvo,
gozdarstvo in prehrano.

SLOVENSKA KULTURNA AKCIJA

Delovanje ob 55-letnici
sodelovali Ëlani in neËlani
naπe organizacije in ki je
vzbudila zanimanje za pri-
hodnje sodelovanje likovnih
umetnikov v notranjosti Ar-
gentine.

Naπi Ëlani si odpirajo
nove poti v argentinskem
umetniπkem in literarnem
æivljenju na vseh ustvarjalnih
podroËjih, kar pa v takem
velikem mestu, kot je Buenos
Aires, ni enostavna zadeva.

Ob πtevilni stalni naselitvi
naπih Ëlanov v Sloveniji se ti,
organizaciji zvesti Ëlani,
uveljavljajo na najrazliËnejπih
podroËjih v matiËni domovini
ter prevzemajo odgovorna
mesta.

Ob poteku 55-letnice
naπe ustanove pa bo ob kon-
cu leta izπla posebna πtevilka
Meddobja, ki bo med drugim
vsebovala æivljenjepise vseh
naπih pokojnih Ëlanov. Ob
branju teh biografij bomo
lahko ugotovili, kako kvalitet-
ni, sposobni in poærtvovalni
ustvarjalci z vseh koncev sve-
ta so postavili temelje Sloven-
ske kulturne akcije ter prispe-
vali k njenemu razmahu, raz-
voju in bogastvu.

Ob branju tega Meddob-
ja bomo lahko sledili pogle-
dom, ki jih imajo slovenske
knjiæevne in znanstvene
ustanove do naπih mlajπih
literarnih ustvarjalcev. (Pris-
pevki na festivalu v Vileni-
ci).

Letoπnje Meddobje bo
tudi, kot obiËajno, vsebovalo
pesniπke prispevke, spomins-
ko prozo, bogate eseje, inter-
vju in kritike knjig.

K.C.

STO LET PRVEGA SLOVENSKEGA POLETA

Edvard in Josip Rusjan
hkrati pa je tudi nabavil nov moËnejπi, 50-konjski rotacijski
motor.

Po Edvardovih naËrtih in z MerÊepovim denarjem so v
Zagrebu izdelali prvo MerÊep - Rusjanovo letalo. Dolæina
tega enokrilnega letala je bila 11 m., razpon kril pa 14,4 m..
13. oktobra 1910 se je Edvard z letalom dvignil v zrak æe po
28 metrih zaleta, kar je bil takrat rekord v svetovnem merilu
(pred tem je imel rekord Bleriot z 32 metri).

26. de-
cembra istega
leta je Edvard
na letalskem
mitingu v Za-
grebu pred
πtevilnimi gle-
dalci izvajal
osmice, spira-
le in podobne
figure. Ko je
pristal, ga je
n a v d u π e n a
mnoæica ob-
kolila in dvignila na ramena.

Prve dni januarja 1911, so brata Rusjan in MerÊep
naloæili svoje razstavljeno letalo na vlak in ga odpeljali v
Srbijo. Edvarda je tam sprejel najprej vojaπki minister,
zatem pa πe srbski kralj Peter I. Vreme v Beogradu je bilo
takrat neprijazno in vetrovno, zato letalo ni moglo
poleteti. 9. januarja pa se je Edvard odloËil, da bo poletel,
kljub vremenu. Vzletel je nad nekaj tisoË gledalci. Letel je
na viπini sto metrov in obËinstvu prikazal nekaj svojih
letalskih sposobnosti. Ko se je nazadnje zaËenjal spuπËati
proti vzletiπËu, ga je na viπini nekaj deset metrov zadel
moËan sunek vetra. Letalu se je pretrgala pomembna
zatezna æica, zatem se je odlomilo krilo in letalo se je
strmoglavilo ob vznoæje Kalemegdana. Æivljenje mladega
slovenskega pionirja letalstva je ugasnilo … Edvard Rus-
jan je bil pokopan 13. januarja 1911 v Beogradu z vsemi
Ëastmi ob navzoËnosti 14 tisoË ljudi in visokih Ëlanov
srbske vlade.

Po smrti mlajπega brata je Josip sodeloval pri drugem
MerÊep - Rusjanovem letalu imenovanem Sokol. Zadnje
letalo pri katerem je sodeloval je t.i. MerÊepovo letalo 1912.
Bilo je æe precej aerodinamiËne oblike in imelo v celoti
zaprt trup. Toda tudi MerÊep se je sooËal s finanËno stisko.
Konec leta 1912 je Josip zapustil MerÊepa.

31. januarja 1913 se je Josip Rusjan v Genovi vkrcal in
odplul v Argentino. Slabe πtiri mesece kasneje mu je v
Argentino sledila tudi æena Marija. Imela sta dva otroka,
Edvard Marino ter Blanka Alojzija. Po zapiskih sta dve sestri
æe æiveli v Buenos Airesu, leta kasneje sta se jim pridruæila
πe sestra in brat. Josipina iznajdljivost si je naπla prostor tudi
v novem svetu.

Josip Rusjan je umrl v Argentini, 3. decembra 1953 v 96.
letu starosti.

Edvard (levi) in Josip Rusjan pri za-
menjavi letalskega propelerja na

modelu EDA 1 leta 1909

Eden izmed prototipov letala EDA 1

Nogometni humor
zanesljivo, ne bo letel v JAR nihËe!

- Po tekmi se Medvedjev hinavsko
nasmehne Pahorju in mu reËe: ,,Sem æe
poklical ... zapiramo plin”. Pahor mu z
nasmeπkom na obrazu pove: ,,Nam vaπ plin
ni potreben; v Afriki je itak vroËe.”

- Slovenska nogometna reprezentanca je
premagala Rusijo. Ruski predsednik Med-
vedjev je vidno razoËaran odπel domov.
Naslednje jutro je slovenski predsednik Turk
prejel telegram: ,,»estitam vam za zmago in
odliËno igro. STOP. Zares ste dali vse od
sebe in bili boljπi. STOP. Plin, STOP. Nafta,
STOP.”

- Po Ëem se razlikujejo Napoleon, Hitler in
Matjaæ Kek?

Samo eden je spravil Rusijo na kolena.

- Nogometna lirika:
Ko Rusi dobili so gol,
Medvedjev reËe Pahorju:
,,Plina dobili veË ne boste,
zdaj doma si kurite iz hoste!”

Pahor njega potolaæi:
,,Ne rabimo mi vaπega plina,
v Afriki se sonËila bo naπa domovina!”

O SLOVENIJI:
- V Ëetrtek, 19. je bilo pol Ljubljane na

Preπernovem trgu.
»e bi zmagala tudi Bosna, bi bili pa

cela! ...
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PISALI SMO PRED 50 LETI
VELIËASTEN POGREB πKOFA DR. GREGORIJA

ROÆMANA NA SLOVENSKIH BREZJAH V
LEMONTU

(...) ©kofa Roæmana so poloæili v sredo 18. novem-
bra na mrtvaπki oder v æupni cerkvi sv. Lovrenca, t.j.
v tisti cerkvi, kjer je vedno maπeval, kadar je bil
doma, ker je æivel kot gost pri svojemu prijatelju
æupniku slovenske æupnije sv. Lovrenca Msgr. Oma-
nu. (...)

V soboto dne 21. novembra zveËer okoli osme ure
je prispel pogrebni voz s truplom pokojnega πkofa
pred samostansko poslopje slovenskih franËiπkanov v
Lemontu. (...)

V nedeljo, 22. novembra so po vseh æupnijah
clevelandske πkofije molili za pokojnega πkofa. Maπe
zanj so pa bile tudi drugod po Ameriki (...)

Po cerkvenem opravilu se je z lemontske Marijine
cerkve razvil æalni sprevod na lemontsko
pokopaliπËe. (...)

SLOVENCI V ARGENTINI

ANTARKTIKA V SLIKAH
je bil naslov veËeru, ki ga je rojakom pripravilo v

petek 20. novembra Slovensko planinsko druπtvo v
Buenos Airesu. Povabilu odbora se je odzvalo res
lepo πtevilo rojakov, ki so priπli v Slovensko hiπo. (...)

Po komemoraciji za pokojnim πkofom je ga.
PetriËkova v zgoπËenih podatkih podala zgodovinsko
ter zemljepisno podobo Antarktike ter prizadevanj
ljudi za odkritje njenih tajn do najnovejπih dni.

Za go. PetriËkovo je povzel besedo Dinko Berton-
celj, ki je kot prvi Slovenec v sestavi argentinske
znanstvene misije prebil na Antarktiki 2 leti. (...)

MLADI ,,GALLUS” PRED PUBLIKO
V nedeljo 29. novembra, je otroπki pevski zbor

,,Gallusa” povabil slovensko publiko na prvi sa-
mostojni koncert. (...)

Program je bil pester in obπiren. Po vsaki pesmi so
posluπalci z navduπenim aplavzom nagradili mlade
pevce, njihovo pevovodkinjo Nuπo Kristanovo in
dirigenta dr. Julija Savellija. (...) Za klavirjem je pevce
spremljala Anka Savellijeva.

F. P.

OSEBNE NOVICE
Druæinska sreËa. V druæini Enrique-ja Guzmana

in njegove æene ge. Emice roj. Habjan v BariloËah so
dobili sinËka Erika. V druæini naπega rojaka Toneta
Zajca in njegove æene Slavke roj. BerËiË v Slovenski
vasi v Lanusu se je pretekli teden rodil tudi sinËek.
SreËnima druæinama naπe Ëestitke.
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RESUMEN DE ESTA EDICION
60 JÓVENES ABRILES

El 8 de noviembre las organizaciones juveniles de
nuestra colectividad celebraron el 60 aniversario junto la
edición 57 años de las Jornadas juveniles. El lema de este
año decía algo así como: disfrutamos de la juventud e
importante es saber, de dónde venimos, dónde estamos,
hacia dónde vamos. Desde temprano hubo partidos de
fútbol masculino y vóley femenino. Cerca de las 11 hs. se
hizo una pausa para izar las banderas y asistir a misa. Los
partidos continuaron y el resultado final dio como ganado-
res en ambos deportes a los equipos de San Justo. ¡Este año
también vinieron los chicos de Mendoza! Con la caída del
sol se inició el número cultural del que participaron
jóvenes de los centros del gran Bs. Aires con recitaciones,
bailes típicos eslovenos y argentinos, gimnasia y canto.
Para el cierre todos juntos cantaron una canción con letra
y música especialmente preparada para esta oportunidad.
(Pág. 3)

¿POR QUÉ FUE TAN CORTO EL DÍA?
Un viernes lluvioso no fue suficiente para menguar las

ganas de salir de excursión a los chicos que concurren los
sábados a los diferentes cursos de idioma esloveno en el
gran Buenos Aires, ni tampoco para que las maestras
decidieran dar clases. Así fue como el 7 de noviembre
alumnos, docentes y algunos padres subieron a los micros
con destino a Glew. El sol fue la fiel compañía en el día
de recreación donde no faltaron juegos con pelotas,
carreras, manualidades, sogas para saltar... La hora para la
vuelta a casa llegó muy rápido. Igualmente todos contentos
y cansados subimos a los micros. (Pág. 3)

55 AÑOS PROMOVIENDO LA RIQUEZA CULTURAL
La Acción cultural eslovena (SKA) cerró su ciclo de

veladas culturales el 20 de noviembre con la muestra y
exposición bajo el título “La guerra por la defensa de la
soberanía en Eslovenia en 1991” co-organizada con la
embajada eslovena en Buenos Aires y la Asociación
Eslovenia Unida. En tiempos de balances, la SKA finaliza
el año con un saldo positivo. Durante el año en curso
hubo conferencistas de Eslovenia, además de los locales
con raíces eslovenas de los más diversos ámbitos: literario,
lingüístico, filosófico, religioso e histórico. Con la invita-
ción del Gobierno de la Ciudad de Bs. Aires presentaron
al público un extracto de la obra Martin Krpan de Joæa
Vombergar. En la embajada de la República de Eslovenia
organizaron una exposición de pinturas. Todo este trabajo
ligado a la cultura de parte de la Acción cultural eslovena
cumple en 2009 su 55 aniversario y lo celebrará con un
nuevo número de su revista Meddobje que, entre otros
artículos, contendrá las biografías de los miembros falleci-
dos. (Pág. 4)

UN SIGLO DEL PRIMER VUELO ESLOVENO
En el campo de la aviación a principios del siglo XX

lideraban los hermanos Wright (EE.UU.) y los hermanos
Voisin (Francia). Entre estos pioneros podemos ubicar a los
hermanos eslovenos Rusjan de Primorska. En sept. de 1909
los hermanos Edward y Joseph Rusjan preparaban en su
taller lo que sería el EDA 1 (biplano, longitud de ala de 8
m. y 12 m. el casco). Edward voló por primera vez el 25
de noviembre de 1909. El avión se elevó en el aire 2 m.
y voló controlado 60 m. Así, E. Rusjan se convirtió en el
primero dentro del Imperio Austro-húngaro en volar con
un biplano de su propia construcción. Los hermanos
lograron diseñar y hacer volar a seis modelos más. Por falta
de recursos se asociaron con Mihail MerÊep. Edward pudo
volar el primer modelo (13/10/1910) después de un
impulso de 28 m., lo que estableció una nueva marca (la
anterior era de 32 m). Los hermanos junto con MerÊep
proyectaron una muestra aérea en Belgrado. Durante el
descenso, una ráfaga de viento azotó el avión y su piloto
Edward perdió la vida. Fue enterrado en Belgrado (13/01/
1911). Josip continuó junto con MerÊep, que pronto tuvo
problemas financieros. En enero de 1913 Josip embarcó en
Génova hacia la Argentina. Su mujer llegó meses más
tarde. Según las notas, dos hermanas ya estaban viviendo
aquí. Con su ingenio pudo encontrar espacio en el nuevo
mundo. Josip Rusjan falleció en la Argentina el 3/12/1953.
(Pág. 4)

NOVICE IZ SLOVENIJE
DRUGA SMRTNA ÆRTEV NOVE GRIPE

V Univerzitetnem kliniËnem centru (UKC) Ljubljana je
v soboto zjutraj umrl πe en bolnik z novo gripo. Bolnik, ki
so ga v ljubljanski kliniËni center premestili iz UKC
Maribor, je imel hudo osnovno bolezen. Ta se je po
besedah Matjaæa Jereba z ljubljanske infekcijske klinike
zapletla po okuæbi z virusom nove gripe. V UKC Ljubljana
pa je bila iz Sploπne bolniπnice Slovenj Gradec
premeπËena 37-letna noseËnica, okuæena z novo gripo.
Njeno zdravstveno stanje je resno in jo trenutno zdravijo
na oddelku intenzivne terapijo.

ADRIA SE DVIGA
Adria Airways je v tretjem Ëetrtletju prviË letos poslova-

la z dobiËkom, ki je znaπal 800.000 evrov. Pozitiven izid
pa priËakujejo tudi v zadnjem Ëetrtletju, medtem ko bo v
celotnem letu druæba zaradi negativnega poslovanja v
prvem polletju izkazala izgubo. Adria Airways v prihod-
njem letu naËrtuje posodobitev flote Airbus s povsem
novima letaloma Airbus A319. Slovenski nacionalni letal-
ski prevoznik je sicer v devetih mesecih prepeljal æe veË
kot 900.000 potnikov in bo po ocenah æe konec tega
meseca presegel magiËno mejo milijon prepeljanih potni-
kov. Do konca leta naj bi πtevilo prepeljanih potnikov
znaπalo 1.156.713, kar je 11 odstotkov manj kot v letu
2008.

INDEKS KORUPCIJE
Po Indeksu zaznave korupcije 2009, ki ga je objavila

organizacija Transparency International, se je Slovenija s
6,6 indeksne toËke uvrstila na 27. mesto. Lani je Slovenija
dosegla malce boljπo oceno, in sicer 6,7 indeksne toËke.
Najviπje med 180 dræavami sta se uvrstili Nova Zelandija
z 9,4 in Danska z 9,3 indeksnimi toËkami.

NAJBOLJ©I FILM
Na 14. mednarodnem teheranskem festivalu kratkega

filma je nagrado strokovne æirije za najboljπi film v
kategoriji Iskanje resnice prejel slovenski film Vsakdan ni
vsak dan v reæiji Martina Turka.

ITALIJANSKI KOMISAR SE JE VDAL
Ministrstvo za promet je te dni prejelo pismo evropske-

ga komisarja za promet Antonia Tajanija, da bo predlagal
ustavitev postopka zoper Slovenijo zaradi vinjetnega siste-
ma. Po besedah ministra za promet Patricka VlaËiËa je
sprostitev koriπËenja evropskih sredstev, ki izhaja iz reπitve
problematike vinjetnega sistema, najveËji uspeh ministrstva
letos. VlaËiË je v predstavitvi dela ministrstva v zadnjem
letu kot kljuËne projekte izpostavil vlaganja v æelezniπko
infrastrukturo in varnost v cestnem prometu.

EU: NOVA VISOKA POLOÆAJA
V skladu z Lizbonsko pogodbo, ki bo zaËela veljati z

zaËetkom decembra, dobiva Evropska unija nova visoka
poloæaja - predsednika Evropskega sveta in visoko pred-
stavnico za zunanje zadeve. Potem ko se je kar nekaj Ëasa
govorilo o favoritih, so se na Ëetrtkovem vrhu v Bruslju
voditelji vlad in dræav Ëlanic sedemindvajseterice odloËili,
da bo mesto predsednika zasedel belgijski premier Herman
Van Rompuy, vodenje zunanjih zadev pa bo prevzela
evropska komisarka za trgovino Catherine Ashton, ki
prihaja iz Velike Britanije.

RUSKA PRAVOSLAVNA CERKEV
Rusijo je pretresel umor znanega pravoslavnega duhov-

nika Danila Sisojeva. V noËi na petek so ga ustrelili v
njegovi cerkvi v Moskvi. Razlogi za napad niso znani,
predstavnik ruske pravoslavne cerkve pa ni izkljuËil moæ-
nosti, da bi bili lahko povezani z duhovnikovo misijonar-
sko dejavnostjo. Za napadom bi lahko stale radikalne
islamistiËne ali druge verske skupine, proti katerim se je
Sisojev boril.

RUSKI PLIN
Kijev in Moskva sta se dogovorila o novih koliËinah

dobave ruskega plina Ukrajini - ta bi se tako lahko izognila
plaËilu veË milijard dolarjev kazni. Plinski dogovor sta po
veËurnih pogovorih na Jalti dosegla ruski premier Vladimir
Putin in ukrajinska premierka Julija Timoπenko. Zaradi
januarskega plinskega spora med dræavama je bila prekin-
jena dobava ruskega plina v Evropo, zato sta Rusija in
Ukrajina dosegli nov dogovor, ki predvideva, da mora
Ukrajina plaËati ves plin, predviden po pogodbi, Ëetudi ga
ne porabi. V nasprotnem primeru ji grozijo visoke kazni. S
Putinovim pristankom na spremembo pogodb za prihodnje
leto Ukrajini ne bo treba plaËati kazni. Moskva je ob tem
pristala na odloËitev Kijeva o dvigu pristojbin za prenos
ruskega plina v Evropo za 60 odstotkov v prihodnjem letu.

ZAGOVORNIK
Haaπko sodiπËe je nekdanjemu politiËnemu voditelju

bosanskih Srbov Radovanu Karadæiæu doloËilo zagovorni-

ka po sluæbeni dolænosti. To je postal odvetnik iz Londona
Richard Harvey, obtoæenega pa bo zastopal le takrat, ko
sam ne bo priπel na obravnave. SodiπËe se je za to
odloËilo, da bi prepreËilo zamude in preloæitve zaradi
Karadæiæevega bojkota sojenja.

AFGANISTAN
V Kabulu je za nov petletni mandat na poloæaju

predsednika Afganistana prisegel Hamid Karzaj. Po volit-
vah, ki so jih zaznamovale obtoæbe o prevarah, je Karzaj
obljubil, da bo konËal tako imenovano kulturo nekaznov-
anosti. V vlado, v kateri si æeli strokovnih ministrov pa je
v skladu z obljubami povabil tudi politiËne nasprotnike.
Karzaju je æe Ëestital generalni sekretar zveze Nato Anders
Fogh Rasmussen. Izrazil je podporo njegovim namenom,
da oblikuje sposobno vlado, v kateri ne bo prostora za
korupcijo.

EVROPSKI PRORA»UN
Svet Evropske unije je preteklo sredo v Bruslju opravil

drugo branje proraËuna za leto 2010, ki je bil osredotoËen
na okrevanje evropskega gospodarstva. Ob sprejemanju
proraËuna so se tokrat pojavljale teæave zaradi zahteve
Evropskega parlamenta po bistvenem zviπanju dejanskih
plaËil, v ospredju razprave pa je tudi bil financiranje naËrta
za okrevanje gospodarstva.

PO SVETU

Sv. Slovenija (62) Nº 47 24/11/2009, 17:205



Stran 6 26. novembra 2009 • SVOBODNA SLOVENIJA

FRANQUEO PAGADO
Cuenta Nº 7211

R. Nac. de la Propiedad
Intelectual Nº 881153

C
or

re
o

A
rg

en
tin

o
Su

c.
 7

MALI OGLASI
TURIZEM

TURISMO BLED
EVT Leg. 12618
Dis. 2089
de Lucia Bogataj

H. Yrigoyen 2682 L. 5 - San Justo
Tel. 4441-1264 / 1265

ZDRAVNIKI
Dr. Klavdija V. Bavec - Nevrolog,
Nevropsihiater. Konzultorij v Ramos
Mejiji, Tabladi in Belgrano. Ordinira
ob ponedeljkih in torkih od 13. do
19. ure. Ob sobotah od 9. do 14
ure. Prijave na telefon: 4652-7967.
Nujno pa na 15-6942-7574.

ZOBOZDRAVNIKI
Dr. Damijana Sparhakl - Zobozd-
ravnica - Sploπna odontologija -
Belgrano 123, 6. nadstr. ”4” - Ra-
mos Mejía - Tel.: 4464-0474

ADVOKATI
DOBOV©EK & asociados -
odvetniki. ZapuπËinske zadeve.
Somellera 5507, (1439)
Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386.
E-mail: jdobovsek@hotmail.com
Dr. Marjana PozniË - Odvetnica -
Uradna prevajalka za slovenski jezik
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel.
4382-1148 - 15-4088-5844-
mpoznic@fibertel.com.ar
Dra. Ana C. Farreras de KoËar. -
Sucesiones - Contratos - Familia -
Comercial - Laboral - Civil - Jubila-
ciones - Pensiones. Martes y vier-
nes de 15 a 18 hs. Ricchieri 67 3º
H (1704) Ramos Mejía. Tel.: 4656-
4039 - Cel.: 15-6447-9683
farrerasanac_te@yahoo.com.ar
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VALUTNI TE»AJ
V SLOVENIJI

25. novembra 2009

1 EVRO              239,6 SIT

1 EVRO        1,50 US dolar

1 EVRO      1,58 KAD dolar

1 EVRO       5,73 ARG peso

OBVESTILA

OSEBNE
NOVICE

Otroπka poËitniπka kolonija
Zedinjena Slovenija bo tudi letos organizirala πolsko kolonijo. Potekala bo v

poËitniπkem domu dr. Rudolfa HanæeliËa v cordobskih hribih. Odpotovala bo 1.
januarja zveËer in se vrnila 11. januarja zjutraj. Udeleæijo se je lahko otroci naπih
πolskih teËajev od 8. do 13. leta. Vodila jo bo prof. Andrejka Puntar Gaser.

Celoten stroπek kolonije znaπa 1.600.- pesov na otroka.
Pogoji za vpis: plaËilo polovice zneska in predloæitev vseh potrebnih formularjev.
Vpisovanje traja do 10. decembra. PlaËilo ostalega zneska do 29. decembra.
Informativni sestanek bo v petek, 18. decembra ob 20. uri v Slovenski hiπi.
©tevilo razpoloæljivih mest je omejeno, zato svetujemo, da z vpisom pohitite.

Druπtvo Zedinjena Slovenija.

Seja odbora SDS Argentina,
v soboto 5. decembra v Slovenski hiπi

Ob 17,30. uri seja odbora SDS Argentina.
Ob 19. uri sv. maπa za pok. Ëlana

Anatola FabianËiËa ter za æive in rajne Ëlane SDS.
Lepo vabljeni tudi Ëlani in prijatelji

Slovenske demokratske stranke v Argentini.

PETEK, 27. novembra:
Razstava in predavanje delegacije slovenskega vojaπkega

muzeja, ob 20.30 uri v Naπem Domu San Justo.
SOBOTA, 28. novembra:
Razstava in predavanje delegacije slovenskega vojaπkega

muzeja, ob 17 uri v Slovenskem domu v San Martinu.
15. obletnica folklorne skupine ,,Maribor”, ob 20.30 uri

v Carapachayu.
ZSMÆ iz Slovenske vasi vabi na predavanje. Govorila

nam bo lic. Alenka Brulc o samozavesti, ob 19. uri v
Hladnikovem domu.

NEDELJA, 29. novembra:
53. obletnica Naπega doma San Justo
ZakljuËna prireditev Slomπkove πole, po sv. maπi.
Zlata maπa Ë. g. Franceta Burja, ob 9. uri v cerkvi Marije

Kraljice v Lanusu.
SOBOTA, 5. decembra:
ZakljuËna prireditev JegliËeve πole
ZakljuËna prireditev Roæmanove πole, sv. maπa ob 18.

uri. Po prireditvi prihod sv. Miklavæa.
Prihod sv. Miklavæa v Baragovi πoli
NEDELJA, 6. decembra:
ObËni zbor SDO/SFZ
ZakljuËna prireditev BalantiËeve πole in prihod sv. Mi-

klavæa.
ZakljuËna prireditev JurËiËeve πole
ZakljuËna prireditev Preπernove πole in prihod sv. Mi-

klavæa.
TOREK, 8. decembra:
Prvo sveto obhajilo
ZakljuËna prireditev Baragove πole, zaËetek ob 18. uri s

sv. maπo.
»ETRTEK, 10. decembra:
Z.S.M.Æ. predboæiËni sestanek in praznovanje osebnih

praznikov, s predhodno sejo.
SOBOTA, 12. decembra:
Veselica narodnih plesov, na Slovenski Pristavi.
NEDELJA, 13. decembra:
Mladinski dan v San Martinu
»ETRTEK, 17. decembra:
ZSMÆ San Martín vabi na meseËni sestanek, BoæiËnico,

ob 16. uri v Domu. Vsi lepo vabljeni!

Krst
V nedeljo, 9. avgtusta je

v bila ©marje pri Jelπah v
Celju krπËena Sara Andreja
Grbec, oËka Mirko Grbec in
mamica Martina Gajπek.
Botra sta bila Cecilija Grbec
in Primoæ Gajπek. SreËni
druæini naπe Ëestitke!

Rojstni dan
V Franciji, Parizu, æi-

veËa slikarka ga. Marjanca
Savinπek je 21. novembra
spolnila 90 let! Prijatelji iz
Argentine iskreno Ëesti-
tamo!

PO LESTVICI VI©E
Slovenska nogometna reprezentanca je

na jakostni lestvici Mednarodne nogomet-
ne zveze (FIFA) po uvrstitvi na svetovno
prvenstvo v nogometu preskoËila kar 16
reprezentanc. Po novem slovenska izbrana
vrsta zaseda 33. mesto. Opaznejπi skok je
na najnovejπi lestvici najboljπih nogomet-
nih reprezentanc na svetu zabeleæila prav
Slovenija, ki se ji je lepo obrestovala
uvrstitev na svetovno prvenstvo, potem ko
je na povratni tekmi dodatnih kvalifikaci-
jah za mundial v Mariboru odpravila Rusi-
jo z 1:0. S 33. mestom se je Slovenija
pribliæala najboljπi uvrstitvi, ko je bila
decembra 2001 petindvajseto moπtvo na
svetu. Letoπnji napredek slovenskih
nogometaπev je precejπen, Ëe ne æe izje-
men; z januarskega 57. mesta je Slovenija
trenutno le tri mesta oddaljena od tridese-
terice najboljπih nogometnih reprezentanc
na svetu. Na vrhu je ©panija, ki je za 30
toËk prehitela Brazilijo.

VEDNO MANJ BIROKRATI»NIH OVIR
Vlada je na seji podprla sklep o preno-

su zemljiπË v Planici iz obËine Kranjska
Gora na dræavo in odpravila πe eno oviro
pri prenovi nordijskega centra v Planici in

Popravek
V πt.43-44 v poroËilu

Hvalnica druæine Trapp je
izpadel stavek:

Nepogreπljivi sta bili
nevidni πepetalki Karla Ma-
lovrh Jakoπ in Marija No-
vak Kinkel.

Se opraviËujemo!

Podjetniki, profesionalci, rojaki
Bliæajo se boæiËni in novoletni prazniki. Gotovo æelite poslati

PRAZNI»NA VO©»ILA
svojim odjemalcem, prijateljem, znancem in rojakom. Oznanilo in Svobod-
na Slovenija Vam nudita to edinstveno priloænost, da na naπih straneh obja-
vite svoje voπËilo in za majhen stroπek pokrijete celotno slovensko skupnost.

Stopite v stik z nami, da Vam zamisel osebno razloæimo.
Po telefonu: (011) 4636-0841 in (011) 4636-2421

Po elektronski poπti: dusno_pastirstvo@ciudad.com.ar ali
esloveniau@sinectis.com.ar

Po poπti ali osebno: Ramón L. Falcón 4158, C1407GSR Buenos Aires.
BoæiË je æe pred vrati. Pohitite!

SLOVENCI IN ©PORT
gladki izvedbi svetovnega prvenstva v
smuËarskih poletih 2010, ki ga bo dolina
Pod Poncami gostila zgodaj spomladi pri-
hodnje leto. ObËinski svet ObËine Kranjska
Gora je æe lani sprejel sklep o prenosu
zemljiπË, ki so v lasti obËine, za izgradnjo
nordijskega centra v dolini pod Poncami,
na dræavo. Vlada pa je na danaπnji seji tudi
sama podprla takπno urejanje te problema-
tike ter za podpis pogodbe s kranjskogor-
skim æupanom pooblastila resornega minis-
tra za πolstvo in πport Igorja LukπiËa. Vlada
je kot upravljavca nepremiËnin doloËila
Zavod za πport RS, ki bo razpolagal s
parcelami v Planici, na katerih se nahajajo
tudi skakalnice.

DESKARJI NA ZMAGOVALNEM
PODIJU

Slovenska deskarska reprezentanca je v
tretji tekmi svetovnega pokala v akrobatskih
skokih zabeleæila πe drugo letoπnjo uvrstitev
na stopniËke. Potem ko je bil Domen Bizjak
na prvi tekmi v Londonu tretji, je v Stockhol-
mu πe stopniËko viπje stopil Marko Grilc, ki
je zaostal le za Avstrijcem Stefanom Gim-
plom, trikratnim zmagovalcem letoπnjih te-
kem. GrilËev uspeh je s sedmim mestom
dopolnil Matevæ Pristavec.
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